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Pan Piotr Kuczera
Prezydent Miasta Rybnika

Szanowny Panie Prezydencie, 

mając na uwadze konieczność podjęcia działań zaradczych związanych z rosnącą populacją 
nutrii na terenie woj. śląskiego, w tym Miasta Rybnik, oraz deklaracje miasta, które pojawiają 
się w przestrzeni medialnej odnośnie utworzenia azylu, uprzejmie proszę Pana Prezydenta o 
aktualną informację na temat działań podejmowanych przez samorząd, a związanych z 
ewentualną budową lub znalezieniem azylu dla lokalnej populacji nutrii. 

Proszę również o informacje czy jest możliwość rozwiązania tej sprawy poprzez utworzenie, 
przez jednostki organizacyjne Miasta Rybnika, dostosowanego do potrzeb nutrii, ośrodka, 
który mógłby w najbliższych 2 tygodniach uzyskać status azylu lub zezwolenie na 
przetrzymywanie nutrii w ramach działań zaradczych w obiekcie izolowanym oraz jaka liczba 
osobników znajdzie tam miejsce i dożywotnią opiekę. 

Z uwagi na wagę sprawy, uprzejmie proszę o przekazanie wskazanych powyżej 
informacji nie później niż do końca przyszłego tygodnia.

Pragnę tu przypomnieć korespondencję oraz spotkania, w ramach których od ponad roku 
informowaliśmy o możliwych scenariuszach odnośnie obowiązku odłowu nutrii ze środowiska 
(Art. 20 ustawy z dnia 11 sierpnia 2021 r. o gatunkach inwazyjnych). 

Tu należy wskazać, że istnieją gminy w województwie śląskim (np. Sosnowiec) dysponujące 
jednostkami organizacyjnymi, które uzyskały zezwolenie Generalnej Dyrekcji Ochrony 
Środowiska na przetrzymywanie wybranych inwazyjnych gatunków obcych (np. szop pracz, 
żółw ozdobny).

Zwracam jednocześnie uwagę, że zwierzęta te mogą być w Polsce przetrzymywane także 
przez podmioty niebędące azylami w ramach działań zaradczych związanych z eliminacją 
gatunku inwazyjnego, ale wyłącznie za zgodą Generalnego Dyrektora Ochrony Środowiska i 
po spełnieniu odpowiednich warunków co do ich przetrzymywania i zabezpieczenia. 

Ponadto zaznaczam, że zgodnie z informacją uzyskaną z Generalnej Dyrekcji Ochrony 
Środowiska, obecnie na terenie Polski funkcjonuje tylko jeden podmiot mający zezwolenie 
tego organu na przetrzymywanie nutrii – jest to azyl prowadzony przez Fundację 
Szopowisko. Jednakże podmiot ten nie ma możliwości zabezpieczenia śląskiej populacji 
nutrii. Stąd potrzeba przygotowania nowego miejsca dla tej liczby zwierząt.

Zwracam się także z prośbą o podjęcie działań edukacyjnych i informacyjnych w celu 
uświadomienia lokalnej społeczności o statusie, w tym inwazyjności nutrii, jej negatywnym 



wpływie na rodzimą bioróżnorodność, obowiązujących regulacjach prawnych oraz 
zaprzestaniu dokarmiania nutrii, bowiem najczęściej brak rzetelnych informacji skutkuje 
podejmowaniem niewłaściwych decyzji. 

Podsumowując zaznaczam, że zgodnie z art. 91 punkt 4 ustawy z 16 kwietnia 2004 r. o 
ochronie przyrody prezydent miasta jest również organem ochrony przyrody. Ma zatem 
możliwość, a wręcz obowiązek podejmowania działań związanych z ochroną rodzimej 
bioróżnorodności w szczególności w sytuacji, jaka ma miejsce obecnie w Rybniku.

Z poważaniem

p.o. Zastępcy Regionalnego Dyrektora Ochrony Środowiska w Katowicach
Regionalnego Konserwatora Przyrody
Przemysław Skrzypiec
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